
ART—LIFE—ARCHITECTURE:

ERWIN BECHTOLD

»art is life and therefore a sign of transience «

Erwin Bechtold

One of the great goals of Modernist artists is the unity of art and life. In the case of 

Erwin Bechtold, this goal has been achieved every day since 1959—in other words, for 

more than sixty years—when he and his wife Christina purchased the derelict little Finca 

Can Cardona in the northeast of Ibiza. It lies picturesquely on a hill between Sant Carles 

and the Mediterranean Sea—and remains, to this day, the center of Bechtolds life and 

artistic work. The old farmhouse with the large oven and the small kitchen was gradually 

and carefully enlarged according to Bechtolds plans to form a complex with a swimming 

pool, cuboid buildings, and inner and outer courtyards, thereby creating a unique Synthe

sis of historic and modern architecture, which Robert Häusser recorded in magnificent 

photographs. The final stage was the completion of the spacious studio with overhead 

windows in 1986. When I walked in for the first time on July 26, 2009, my thoughts turned 

involuntarily to the first sentence in Walter Gropius' Bauhaus manifesto from April 1919: 

"The ultimate goal of all art is the building!" I thought: Here an artist has created the sur- 

roundings which he needs for his painting. The room, the light, the pictures, the beautiful 

view of the sea from the south terrace—art, life and architecture have truly been fused 

to create a unity here.

The studio and house on Ibiza are not the only buildings that Erwin Bechtold has 

designed. Although he is without doubt first and foremost a painter, he has always also 

displayed a strong affinity for architecture and interior architecture, as well as typo- 

graphy. He calls his architecture-related projects realized in Barcelona, on Ibiza, and in 

Mannheim "integration works." Back in 1954, at the age of twenty-nine, he designed the 

interior architecture and furnishings (lamps, furniture, bookcases, etc.) for the Ancora 

y Delfi'n bookshop in Barcelona. Further interior-design projects followed, which would 

have an influence on style in Catalonia with their functional-rationalist formal language; 

they included the design for another bookshop in 1960, the Libreri'a Tecnica Extranjera, 

for which Bechtold was awarded the prestigious Premio FAD de Arquitectura e Interior- 

ismo in the category "Interior Architecture." Twenty years later, by which time painting 

had long become the main focus of his art and Ibiza his geographical hub, he began to 

work on the four facades of the Reiss-Museum in Mannheim in close cooperation with 

the architect Carlfried Mutschler and his partner Joachim Langner. Bechtold pulled the 

facades apart optically, as it were—as a visual sign for the content of the building, namely
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Christoph Zuschlag

KUNST - LEBEN - ARCHITEKTUR:

ERWIN BECHTOLD

»kunst ist leben also zeichen der Vergänglichkeit«

Erwin Bechtold

Zu den großen Zielen der Künstler der Moderne gehört die Einheit von Kunst und Leben. 

Bei Erwin Bechtold vollzieht sie sich alltäglich, seitdem er und seine Frau Christina 1959, 

also vor über 60 Jahren, die kleine baufällige Finca Can Cardona im Nordosten Ibizas er

warben, die malerisch auf einem Hügel zwischen Sant Carles und dem Mittelmeer liegt - 

und die bis heute Mittelpunkt des Lebens und künstlerischen Arbeitens ist. Nach Plänen 

Bechtolds wurde das alte Bauernhaus mit dem großen Backofen und der kleinen Küche 

sukzessive und behutsam zu einem Ensemble mit Schwimmbecken, kubischen Gebäuden 

sowie Innen- und Außenhöfen erweitert und somit eine einzigartige Synthese von his

torischer und moderner Architektur geschaffen (Robert Häusser hat sie in großartigen 

Fotografien festgehalten). Zuletzt wurde 1986 das große Atelier mit Oberlicht fertigge

stellt. Als ich es am 26. Juli 2009 zum ersten Mal betrat, musste ich unwillkürlich an den 

ersten Satz in Walter Gropius' Bauhaus-Manifest vom April 1919 denken: »Das Endziel 

aller bildnerischen Tätigkeit ist der Bau!«. Ich dachte: Hier hat sich ein Künstler die Um

gebung geschaffen, die er für seine Malerei braucht. Der Raum, das Licht, die Bilder, 

der traumhaft schöne Blick von der südlichen Terrasse auf das Meer - Kunst, Leben und 

Architektur sind hier tatsächlich zu einer Einheit verschmolzen.

Das Atelierhaus auf Ibiza, es ist nicht das einzige baukünstlerische Werk Erwin 

Bechtolds, der, wiewohl ohne Zweifel zuallererst Maler, seit jeher eine starke Affinität 

sowohl zur Typografie als auch zur Architektur und Innenarchitektur hat. »Integrations

arbeiten« nennt er seine architekturbezogenen, in Barcelona, auf Ibiza und in Mannheim 

realisierten Arbeiten. Bereits 1954 entwirft der 29-Jährige die Innenarchitektur und 

Ausstattung (Lampen, Möbel, Bücherregale etc.) der Buchhandlung Ancora y Delfin in 

Barcelona, weitere innenarchitektonische Projekte folgen, die in ihrer funktional-ratio

nalistischen Formensprache in Katalonien stilprägend wirken werden; darunter 1960 die 

Entwürfe für eine weitere Buchhandlung (Libreri'a Tecnica Extranjera), wofür Bechtold 

mit dem angesehenen Premio FAD de Arquitectura e Interiorismo in der Kategorie Innen

architektur ausgezeichnet wird. 20 Jahre später, längst ist die Malerei Hauptgegenstand 

seiner Kunst und Ibiza der geografische Mittelpunkt, beginnt in enger Zusammenarbeit 

mit dem Architekten Carlfried Mutschler und dessen Partner Joachim Langner die Ar

beit an den vier Fassaden des Reiss-Museums in Mannheim, die Bechtold optisch gleich

sam aufreißt - als visuelles Zeichen für den Inhalt des Gebäudes, nämlich die häufig nur 
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the archeological and ethnological collections of the City of Mannheim, which in many 

cases had been handed down in only fragmentary form. "Painting has become architec- 

ture," observed Joachim Langner appositely.

Bechtold also created works for specific architectural spaces. To name but one ex- 

ample: he created the Monoseries in 1979 for the Fundacio Joan Miro in Barcelona, a 

succession of twelve pictures suspended freely in space in response to the rhythm of the 

architecture of Josep Llui's Sert, a student of Le Corbusier and friend of Bechtold. Then 

he added a sequence of sounds relating to the pictures, so that an "audiovisual action in 

harmony with the architecture" (Bechtold) was formed. In this way the artist combined 

picture, sound, and space to form a Gesamtkunstwerk.

Erwin Bechtold always prepares his exhibitions, including the one in the MKM Mu

seum Küppersmühle of Modern Art in Duisburg, with the greatest care and whenever 

possible in direct cooperation with the architect concerned. Here, too, he shows his affin- 

ity with architectural spaces; on the basis of floor layouts and building plans, he creates 

models of the rooms, into which he integrates small-scale reproductions of the proposed 

exhibits. He leaves nothing to chance. Last but not least, architectural aspects also play 

an important part in Erwin Bechtolds pictorial language. Let us take just the extensive 

works series on the subject of "Angle/Surface/Space" from the 1980s and 1990s, in which 

the geometric form of the angle is placed in ever-new relationships to surface and space. 

The pictures look as if they have been constructed—yet they are painting in its purest 

form.
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bruchstückhaft-fragmentarisch überkommenen Archäologischen und Völkerkundlichen 

Sammlungen der Stadt Mannheim. »Malerei ist zur Architektur geworden«, kommentiert 

Joachim Langner treffend.

Zudem entstehen Werke für konkrete architektonische Räume. Nur ein Beispiel sei 

genannt: Für die Fundacio Joan Miro in Barcelona fertigt Bechtold 1979 die Monoserie 

an, eine Folge von zwölf frei im Raum hängenden Bildtafeln, die auf den Rhythmus der 

Architektur von Josep Lluis Sert, einem Schüler Le Corbusiers und Freund Bechtolds, 

reagieren, und fügt eine auf die Bilder bezogenen Tonfolge hinzu, sodass eine »audio

visuelle Aktion in Übereinstimmung mit der Architektur« (Bechtold) entsteht. Auf diese 

Weise verbindet der Künstler Bild, Klang und Raum zu einem Gesamtkunstwerk.

Erwin Bechtold, und auch hierin zeigt sich seine Affinität zu gebauten Räumen, 

bereitet seine Ausstellungen, auch jene im MKM Museum Küppersmühle für Moderne 

Kunst in Duisburg, stets akribisch und wenn möglich in direkter Zusammenarbeit mit 

dem jeweiligen Architekten vor, baut sich auf der Grundlage von Grundrissen und Bau

plänen Modelle der Räume, in die er maßstabsgerechte verkleinerte Reproduktionen 

der vorgesehenen Exponate integriert. Nichts wird dem Zufall überlassen. Zu guter 

Letzt spielt das Architektonische auch in der Bildsprache Erwin Bechtolds eine tragende 

Rolle. Nehmen wir nur die umfangreiche Werkserie zum Thema »Winkel/Fläche/Raum« 

der 1980er- und 199Oer-Jahre, in welcher die geometrische Form des Winkels in immer 

neue Bezüge zu Fläche und Raum gesetzt wird. Wie gebaut erscheinen diese Bilder - und 

sind doch Malerei in ihrer reinsten Form.
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